



الحركات الاجتماعية والفكرية وانعكاساتها على الدولة العباسية

للفترة من ١٣٢-٣٣٤هـ / ٧٤٩-٩٤٥م

(العراق نموذجاً)

**SOCIAL AND INTELLECTUAL MOVEMENTS AND THEIR  
IMPLICATIONS ON THE ABBASID STATE**

**For the period from 132 – 334H / 749–945A.D**

**(IRAQ AS MODEL)**

إعداد الطالب

محمد إبراهيم عبدالله الزهراني

الرقم الجامعي (١٥٠٠١٤٨)

بحث مقدم لنيل درجة الماجستير في التاريخ الإسلامي

إشراف الدكتور

عمر يحيى محمد

كلية الآداب والعلوم الإنسانية

جامعة الملك عبدالعزيز

جدة - المملكة العربية السعودية

رجب ١٤٤٠ / مارس ٢٠١٩م

## ملخص الرسالة

نشأت خلال الحكم العباسي العديد من الحركات الاجتماعية في انحاء مختلفة من الدولة وبالذات في العراق وكانت هذه الحركات تقوم على دعم فئوي من قبل عناصر من المجتمع التي يجمعها التذمر من حالة الفقر والعوز ، وعندما وجدت هذه الحركات الفرصة المناسبة لظهورها ، أطلت برأسها في وقت عصيب بالنسبة للدولة العباسية مما زاد في مشكلاتها ، ومن هذه الحركات التي حملت صبغة اجتماعية : حركة الزط والزنج وكذلك القرامطة وغيرها من الحركات .

وأحدث ظهور هذه الحركات حالة كبيرة من الفوضى زادت الأوضاع سوءاً في مختلف الجوانب وكان لها انعكاسا بالغة الخطورة على الأوضاع السياسية والاقتصادية والاجتماعية ، كما أنها شغلت الدولة العباسية في عقر دارها مما جعل المناوئين لها يظهرون التمرد والعصيان في عدد من الأمصار .

كما وجدت الكثير من الحركات في العراق التي حملت صبغة فكرية ودينية ، وكانت كل هذه الحركات والفرق تسعى لتعزيز نفوذها في الدولة والمجتمع ، ولعبت هذه المذاهب والتيارات الفكرية الدور الأبرز في المشهد السياسي والاجتماعي والعلمي في تلك الفترة ، وكانت المذاهب تتنافس فيما بينها وتحاول الأستئثار بدعم السلطة والسيطرة عليها لدعم ونشر أفكارها ومعتقداتها ، وسعى كل طرف منها لنصرة وتأييد مذهبه وفكره سواءً على الصعيد السياسي أو الاجتماعي أو العلمي وأصبحت هذه الميادين ساحة للصراع فيما بينها .

لقد ترتب على هذه الحركات والفتن تغييرات وأثار كبيرة على الدولة العباسية وعلى سلطتها ونفوذ خلفائها وصراعاتها وشغلت جانباً كبيراً من أحداثها وتحركاتها لقمع هذه الحركات .

## **Abstract**

During the Abbasid rule, many social movements took place in various parts of the country, especially in Iraq, and these movements were based on the support of the class by elements of society, which gathered resentment from the situation of poverty and destitution, and when these movements found the appropriate opportunity to emerge, it appeared at a difficult time for the Abbasid state, which increased its problems, and from these movements, which carried a social character: the movement of Al-zat and Al-Zanj as well as Al-Qaramatah and other movements.

And the emergence of these movements causes a large state of chaos, the situation worsened in various aspects and had a very serious reflection on the political situation, economic and social, and it occupied the Abbasid state in its home, making the opponents of them show rebellion and disobedience in a number of regions.

There was a lot movements in Iraq, which carried the intellectual and religious aspect, and all these movements and teams seek to strengthen their influence in the state and society, and these doctrines and intellectual currents played the most prominent role in the political, social and scientific in that period, and were competing with each other and trying to support the Authority and to control and support the dissemination of ideas and beliefs, and each of them sought to support their doctrine and thought, whether on the political, social or scientific fields, which became the arena for conflict between them.

These movements and sedition have brought about changes and great effects on the Abbasid state and its power and the influence of its successors and conflicts and occupied a large part of its events and movements to suppress these movements.